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گروه فرهنگ و هنر- 
ســینمای ایران این روزها 
دوران طلایی خود را در 

فرانسه پشت سر می گذارد، حقیقتی 
که هم از اســتقبال مردم از فیلم های 
اکران شــده در این کشــور و هم از 

نظــرات منتقدان به خوبی مشــهود 
است.

جمعــی از منتقــدان مجــرب 
فرانســوی در استقبال از سال جدید 
میلادی بــه معرفی برترین فیلم های 
ســال ۲۰۲۱ در ســینماهای فرانسه 

پرداختند. 
در این فهرست فیلم متری شش 
و نیــم که در فرانســه با عنوان قانون 
تهران شناخته می شود، در کنار دیگر 
شاهکارهای سینمایی چون سرزمین 
آواره هــا از کلویی ژائو، ماشــینم را 
بران ســاخته ریوسوکه هاماگوچی، 
توهمات از دست رفته به کارگردانی 
خاویر جیانولی، آخرین دوئل ساخته 
ریدلی اسکات، الین از والری لمرسیه 
و گریه کن ماچو از کلینت ایســتوود 

قرار گرفت.
 France( تارنمای فرانس اینتر
Inter( دربــاره دومین فیلم ســعید 
روســتایی که بیــش از ۲۷ میلیارد 
تومان در گیشــه ایران فروش کرد، 
می نویســد: )فیلم قانون تهران( یک 

فیلم مهیج اســت که در دوره گذشته 
جشــنواره بین المللی فیلــم ونیز با 
تشویق ایســتاده تماشاگران روبه رو 

شد. 
این فیلم با تعقیب و گریز پلیس 
تهران با یک موادفروش بزرگ به نام 
ناصر خاکزاد شروع می شود، آن هم 
در کشوری که حتی به همراه داشتن 
کوچکترین مقدار از مواد مخدر هم 
مجــازات اعــدام دارد. قانون تهران 
یکــی از بزرگتریــن موفقیت های 

سینمایی در ایران است.
درخشــش فیلم های ایرانی در 
فرانسه به همین جا خلاصه نمی شود؛ 
فردریــک گاول، منتقد فرانســوی، 
دیــروز )۱۱ دی( در صفحــه توییتر 
خود بــه معرفی برتریــن فیلم های 
ســال ۲۰۲۱ در ســینماهای فرانسه 
پرداخــت. با توجه به اســتقبالی که 
امســال در فرانسه از فیلم های ایرانی 
شد، تعجبی ندارد که از ۱۰ فیلم نقل 
شده در این فهرست، سه فیلم ایرانی 

هستند. 

در فهرســت گاول، فیلم هــای 
متری شــش و نیم، قهرمان و شیطان 
وجود ندارد در کنار فیلم هایی چون 
اونــودا- ۱۰ هزار شــب در جنگل 
 Nights  ۱۰,۰۰۰  :Onoda(
in the Jungle(، مــرا محکــم 
 Serre-moi( در آغــوش بگیــر
 ،)Benedetta( بندتــا   ،)fort
اولین گاو )First Cow(، سرزمین 
آواره هــا )Nomadland(، آنــت 
 The( و آخرین دوئل )Annette(

Last Duel( قرار گرفتند.
فیلم متری شــش و نیم فیلمی 
به نویســندگی و کارگردانی سعید 
روستایی و تهیه کنندگی سید جمال 
ساداتیان و محصول سال ۱۳۹۷ ایران 

است.
این فیلم نخســتین بار در سی و 
هفتمین دوره جشــنواره فیلم فجر به 
روی پرده رفت و موفق شــد برنده 
ســیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه 

تماشاگران شود. 
بعــد از ابد و یک روز، این فیلم 

دومین همکاری ســعید روستایی با 
نویــد محمدزاده، پرینــاز ایزدیار و 

پیمان معادی است.
نام فیلم برگرفته از خاطره ناصر 
خاکــزاد، متهم پرونــده مواد مخدر 
است که در بخشی از سکانس دادگاه 
روایت می کند کــه کفن برادرش را 

متری شش و نیم خریدند.
قهرمان که در هفتادوچهارمین 
جشــنواره فیلم کن برای اولین بار به 
نمایــش درآمد و موفــق به دریافت 
جایــزه بــزرگ هیــات داوران این 
جشنواره شد، داســتان مردی به نام 
رحیم را روایت می کند که از همسر 
اولش جدا شده و یک پسربچه مبتلا 
بــه لکنت زبان دارد. رحیم که ســه 
ســال به دلیل بدهی در زندان بوده، 
در یــک مرخصی دو روزه ســعی 
می کند سرنوشت خود را تغییر دهد 
اما به زودی در تاری تنیده شــده از 
دروغ های مصلحتی گرفتار می شود.

ایــن فیلم که نماینــده ایران در 
نودوچهارمین دوره از جوایز اسکار 

نیز هســت با بازی امیــر جدیدی، 
محسن تنابنده، فرشته صدر عرفایی، 
سارینا فرهادی و جمعی از بازیگران 
بومی شــیراز تصویــری پرجنب و 
جوش از شــهر شــیراز بــه نمایش 
می گــذارد و آن را بــا نقد اجتماعی 
همراه می کند. فرهادی در این فیلم، 
یــک حکایت اخلاقــی پیچیده را با 

تعلیقی ملموس تلفیق می کند.
درام شــیطان وجود نــدارد از 
محمد رســول اف با بازی احســان 
شــوریان،  شــقایق  میرحســینی، 
کاوه آهنگــر، دریا مقبلــی، محمد 
ولــی زادگان، مهتــاب ثروتی، ژیلا 
شــاهی، محمد صدیقی مهر و باران 
رســول اف محصول مشترک آلمان، 

جمهوری چک و ایران است.
ایــن فیلم که در هفتادمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم برلین نیز به 
نمایــش درآمد و برنده جایزه خرس 
طلایی شــد، با روایت چهار داستان 
از چهار شخصیت به مسئله مجازات 

اعدام در عراق می پردازد.  

گروه فرهنگ و هنر- بســیاری 
از اندیشمندان و چهره های شاخص 
فرهنگی نیمــا را نماد تحول خواهی 
نه فقط در شــعر فارسی، بلکه در همه 
حوزه های فرهنگی و حتی عرصه های 
اجتماعی می دانند. استاد حسین علیزاده 
نیز نیما را نماد نوگرایی در عرصه های 
مختلف می داند و معتقد است که پیام 
نیما نوآوری و تحول خواهی متکی بر 

ریشه هاست.
دیروز شــصت ودومین سالروز 
درگذشــت شــاعر بلنــدآوازه اهل 
مازندران است که بیش از ۶ دهه پس از 
درگذشت اش هنوز هم چه با آثار و چه 
با نوع نگرشــی که داشت حرف های 
زیادی برای گفتن دارد ؛ شــاعری که 
علاوه بر آثار پرتعداد او در قالب اشعار 
کلاسیک فارسی و تبری و شعرهای 
نو، جایــگاه فرهنگی و اجتماعی اش 
در شکل گیری جریان های فرهنگی 
و هنــری و ارتباط آن چــه در عصر 
خــود رقم زد با جریان های اجتماعی 
و تحول خواه فرهنگی نیز موضوعی 
جدی اســت که طی سال های اخیر 

بیشتر مورد توجه قرار گرفته است.
همان گونه که نیما در بســیاری 
از آثار خود اعم از ســفرنامه، شــعر 
فارسی، شعر تبری، نمایشنامه، داستان 
و حتــی نامه های شــخصی به بیان و 
تشریح ابعاد مختلف جامعه پرداخته 
و نشــان داده که صرفا یک شــاعر یا 
چهره فرهنگی نیست، اثرگذاری او بر 
جریان هــای فرهنگی و هنری پس از 
خود نیز بیان گر این اســت که جریان 
نیمایی محدود به شــعر فارسی نشد ، 
تا جایی که بسیاری از صاحب نظران 
معتقدند اندیشه و جریان نیمایی باید 
حتی در دوره کنونی هم مورد بررسی 
قرار بگیرد و با استمرار آن به پا گرفتن 
نوآوری های متکی بر اصول و ریشه ها 

کمک شود.
اســتاد حســین علیزاده، چهره 
شــاخص هنر و موسیقی ایران بر این 
باور است که نیما نمادی از نوگرایی و 
تغییر در همه رشته هاست و مهم ترین 
ویژگی اش هم حرکت رو به آینده بر 
پایه توجه به ریشــه ها و اصول است. 
نوازنده و آهنگساز شاخص موسیقی 
ایران کــه روی اشــعاری از نیما نیز 
آهنگسازی کرده، تحول خواهی نیما 
را حاصــل یک نیاز اجتماعی می داند 
و معتقد است که قدرت تاریخی نیما 

ایجاد پلی مستحکم بین گذشته و آینده 
بود. علیزاده دی ۱۳۹۵ به بهانه حضور 
در مراسم هفتمین شب نشان نیما که در 
نوشهر برگزار شده بود گفت وگویی 
داشــت کــه در آن دیدگاه های خود 
درباره اندیشه های نیما و نوگرایی های 

او در شعر فارسی را بیان کرد :
بســیاری از اهالی شــعر 
و ادبیــات نیمــا را نمــادی از 
ادبیــات  در  ساختارشــکنی 
می دانند ، اما گروهی هم معتقدند 
که نیما و نوگرایی او را نباید به 
ادبیات محدود دانست. نگاه شما 
به عنوان چهره ای شــاخص در 
عرصه موسیقی به نیما چگونه 

است؟
به نظرم نیما حتی برای کســانی 
که او را درک نمی کنند هم یک سمبل 
اســت. در نگاه خوشبینانه دست کم 
ادبیات کلاسیک در جامعه ما جا افتاده 
اســت. حتی توده مردم هم در حوزه 
ادبیــات با آن تماس دارند. در زندگی 
روزمره و ضرب المثل ها می بینیم که 
حضور و نفوذ ادبیات کلاسیک چقدر 

در جامعه پررنگ است. 
نیما در چنین جامعه ای آن هم در 
زمان خودش که رنگ و بوی سنتی تری 
داشت دست به ساختارشکنی و تغییر 
زد. بنابراین معیاری برای پیشرو بودن 
و تغییر و تحول در جامعه ایرانی است.
 او نمــادی از تغییــر و نوگرایی 
نــه فقــط در ادبیات، بلکــه در همه 
رشته هاســت. به نظرم این نوگرایی 
نیما دست کم یک پیام بسیار مهم دارد؛ 
آن هــم این که در تحول و نوآوری از 
ریشــه های خود باید حرکت کنیم. 
ادبیات ما از پشتوانه تاریخی دیرینه ای 
برخوردار اســت و این تحولاتی که 
بــه وجود آمد هم ریشــه ای قوی در 
ادبیات کلاسیک دارد. این مسأله را در 
دوره حاضــر کمتر می بینیم و معمولاً 
تحــولات از فرهنگ های دیگر اتفاق 
می افتاد. هنر نیما این بود که با تکیه بر 
سنت ها و ریشه اصیل خود دست به 

نوگرایی زد.
حسین علیزاده: پیام نیما 
نوآوری و تحول خواهی متکی 

بر ریشه هاست
حســین علیزاده: نوگرایی نیما 
دست کم یک پیام بســیار مهم دارد؛ 
آن هــم این که در تحول و نوآوری از 

ریشه های خود باید حرکت کنیم.

عــده ای معتقدنــد نیمــا 
در کنــار هنــر و شــهامتش 
ساختارشــکنی،  بــرای 
انســان و هنرمنــدی زیرک و 
موقعیت شناس هم بود و با درک 
از نیاز جامعه به تحول خواهی، 
توانست به جمع بندی درستی 
از ساختارشــکنی در شــعر 
ایرانی برسد و حتی بخشی از 
حرف های جامعه را در ساختار 
جدید زبانی اش بیان کند. نقش 
جامعه را چقدر در شاخص شدن 

و ماندن نیما اثرگذار می دانید؟
اتفاقــا من هم معتقدم شــرایط 
اجتماعیِ دوره نیما نیز تحول خواهی 
را ناگزیر کرده بود. از طرفی هم شعر 
و ادبیات به خاطر بیشتر دیده شدن در 
این نوگرایی ، پیشقراول تحول خواهی 
شد. به نظر من در دوره نیما این جریان 
تحول خواهی انقدر قوی بود که سبب 
اتفاقاتی مشابه نوگرایی نیما در سایر 
هنرها هم شــد، بویژه در موسیقی که 
همیشه مهجور بود و درک روشنی از 

آن در روشنفکران وجود نداشت.
نیما مــردی قدرتمنــد بود که 
یــک تنه قدرت یک تاریــخ را دارد. 
برای همین شخصیت  او در فرهنگ 
و هنــر ایران جایــگاه یک قهرمان را 
دارد. در عصر نیما هنرمندان دیگری 
هــم بودند که تحول ایجــاد کردند، 
اما نبود شــناخت کافــی از هنرهای 
دیگر در اقشــار عادی جامعه و حتی 
روشنفکران باعث شد که جامعه کمتر 
بداند هنرمندانی همچون وزیری و صبا 

در عرصه فعالیت خود چه کردند و 
داشــتند.  نوآوری هایی  چه 

به همین دلیــل برخی از 
مظلوم  نیما  هم عصران 
واقع شدند ، اما ارتباط 
پررنگ تــر ادبیات با 
جامعه ســبب شد 
که تغییرات در این 
دیده  بهتــر  حوزه 
شــود و با درک و 
دانش و جســارت 
فردی همچون نیما 
گســترش یابد. به 
همین دلیل امروز 

وقتی در موســیقی هم کسی کاری نو 
انجام دهــد می گوییم کارش نیمایی 

است.
یعنــی معتقدید کــه نیما 
علاوه بــر نوآوری فــردی و 
اشِــراف بر ادبیات و آگاهی از 
شــرایط جامعــه، حاصل یک 

فرآیند اجتماعی هم است ؟ 
بله. نیما شــخص نیست، بلکه 
یک نیاز اجتماعی اســت که آن نیاز 
در رشــته های دیگر هنــری هم رخ 
می دهد. هنرها رابطه تنگاتنگی با هم 
دارند. نمی شود گفت که وزیری و صبا 
تحت تاثیر نیما بودند، اما می توانند از 
هم تاثیر بگیرنــد. به هر حال ادبیات 
زبانی اســت که برای بیشــتر جامعه 
شناخته شده اســت. برای همین هم 
با نیما مقابله می شد.نمادی از تغییر و 
نوگرایی نــه فقط در ادبیات، بلکه در 

همه رشته هاست.
فکــر می کنید ایــن جریان 
نیمایی در سایر اجزای هنر هم 

ادامه یافت؟
یکی از الزامات ماندن در مســیر 
اندیشــه نیمایی برای سایر هنرها از 
جمله موســیقی تداوم است. چیزی 

که از عصر نیما بــه بعد در ادبیات ما 
اتفاق افتاد تداوم است. شعرای بسیار 
شــاخصی می آیند که هــم وزن نیما 
مثال زدنی می شــوند. سایه، کسرایی، 
شــهریار و اخوان تــداوم آن جریان 
هســتند. اما موسیقی به خاطر شرایط 
اجتماعی و محدودیت ها ضربه های 
شــدیدی خورد. بــرای مثال ترویج 
موسیقی از طریق رسانه های همگانی 

در جامعه رخ نداد. 
در حالــی که موســیقیِ هنری 
باید حمایت شــود. این اتفاق نیفتاد 
و موســیقی مشــکلات جدی تر و 
جدیدتــری پیدا کــرد. می بینیم که 
بســیاری از جریان هــا طی دهه های 

اخیر در موسیقی ما تداوم نیافت.
متاسفانه در جامعه ما تداوم معنی 
نــدارد و همه چیز دائماً تغییر می کند. 
این باعث می شــود تاریخ مدونی از 
یک جریان هنری نداشــته باشیم. به 
نظرم طی ســه دهه اخیر در موسیقی 
ما کارهای نویی انجام شد و جوانانی 
آمدنــد که آثار خوبی خلق کردند ، اما 
باید منتظر آینده بود و دید چقدر این 

اتفاقات می تواند تداوم داشته باشد.
چرا این تحولات مســتمر 
نیستند و تداومی که به آن تأکید 

دارید را ندارند؟

مشــکلی که در این زمینه داریم 
چگونگی تداوم یافتن تحولات است. 
بدون هرگونه بدبینــی این موضوع 
بر موســیقی ما ســایه افکنده است. 
تداوم یعنی این که در دانشگاه شعر و 
اندیشــه نیمایی تدریس شود ، اما در 
دانشکده های  ما عموماً مدرسان چیزی 
را کــه درکــی از آن ندارند ، تدریس 
می کنند. در بســیاری از دانشگاه ها با 
پسند روز فقط به دانشجو می آموزند 
چگونه یک فن را یاد بگیرد تا وارد بازار 
شود. مسائل مادی روی همه چیز سایه 
انداخته و تلاش افراد هم بر این است 
که به مادیات و رفاه نزدیک شــوند. 
انگشت شــمارند کسانی که راه را در 

مسیری درست ادامه می دهند.
بــه نظرم جــای خالــی آنالیز 
عملکــرد چهره هایی همچون نیما و 
صاحبنامان فرهنگ و هنر کشور بویژه 
در مراکز علمــی و فرهنگی ما کاملا 
محسوس است. یکی از نواقصی که در 
این مسیر داریم بی توجهی به بررسی 
ابعــاد گوناگون رفتاری و عملکردی 
چهره هایی است که در فرهنگ و هنر 
اثرگذار بودند. کسی تجزیه و تحلیل 
نکرد که هم عصران مــن که نامی از 
آن ها مانده چه مســیری را طی کردند 
و چگونه شرایط اجتماعی بر فعالیت 

آن ها اثر مســتقیم گذاشت. یا این که 
تلاطم پیش از انقلاب چه شوری در 
دانشکده هنرهای زیبا به پا کرد و چه 

تأثیری بر فعالیت های هنری داشت.
در دوره نیما  جریان تحول خواهی 
انقدر قوی بود که سبب اتفاقاتی مشابه 

نوگرایی نیما در سایر هنرها هم شد.
تحولی که از دوره ما یا پیش از ما 
در زمان عارف و درویش خان رخ داد 
نیازی بود که جامعه آن را دیکته کرد. 

بعــد اتفاقاتی پیــش می آید که 
مرکز چاووش ایجاد می شود. زمانی 
که چاووش را داشتیم موسیقی کشور 
از نظر اداری دست ما نبود، اما موسیقی 
فرهنگــی کشــور را اداره می کردیم. 
قدرت ما حمایــت و درک مردم بود 
که این فرصت به خاطر نبود مدیریت 
درســت امروز در موســیقی نیست. 
اگر قرار اســت تحولی رخ دهد باید 
به پیشــینه گام های برداشته شده نیز 

توجه کرد.
البتــه در مقابــل برخــی 
رفتارهــای نیماگونه در اجزای 
مقاومت هایی  هنــری  مختلف 
نیز می شــود. این مقاومت ها و 
مخالفت ها را در نیمه تمام ماندن 
تحول خواهی هــای جریان های 

هنری چقدر اثرگذار می دانید؟
بیش از اندازه سنتی بودن جامعه 
ما سبب شده در چنین مواردی بیم از 
دست دادن آنچه که در اختیار هست 
را داشــته باشیم. متأسفانه گاهی دیده 
می شــود بدون این که اطلاع دقیقی 
از ســنت داشته باشیم بر آن پافشاری 
می کنیم. در برخی مــوارد هم وقتی 
به کســانی که مدافع ســنت هستند 
نزدیک شــویم می بینیم که سنت را 
نمی شناســند. اگر هر جامعه نه فقط 
در مسائل سیاسی، بلکه در همه امور 
به دموکراســی معتقد باشد جامعه ای 
می شــود که همیشه پذیرای اتفاقات 

جدید است.
جای خالــی آنالیــز عملکرد 
چهره هایی همچون نیما و صاحبنامان 
فرهنگ و هنر کشور به ویژه در مراکز 
علمی و فرهنگی ما کاملا محســوس 

است.
جامعه باید ریشه داشته باشد. این 
ریشــه ها در مراکز علمی معتبر پایدار 
هستند. در همه جای دنیا سیاست بر 
این است که جامعه با تاریخ خودش 
زندگی کند و نگاه به آینده داشته باشد. 

ایــن نگاه را بایــد در جامعه و مراکز 
فرهنگــی به وجود بیاوریم تا وقتی به 
این ریشه ها نگاه می کنیم برخی فکر 
نکنند که بایــد کاملا عقبگرد کنیم و 
عده ای دیگر هم اعتقاد نداشته باشند 

که سنت را باید دور بریزیم. 
بایــد پلــی بین ایــن دو ایجاد 
کنیم تا هنرهای ریشــه ای در جامعه 
زنده نگه داشــته شــوند و با تکیه بر 
آن ها جریان های نوین ایجاد شــود. 
این  فرآیندی اســت که در رفتار نیما 
دیده می شــود. به عبارتی نیما مردی 
قدرتمنــد بود که یک تنه قدرت یک 
تاریخ را دارد. برای همین شخصیت  
او در فرهنگ و هنر ایران جایگاه یک 

قهرمان را دارد.
فکــر می کنید کمتــر دیده 
شــدن شــعر نو در موسیقی 
ایرانی حاصــل همین مقاومت 

است؟
موسیقی قدیم بر پایه غزل استوار 
اســت و برای ورود شــعر نیمایی به 
موســیقی باید راه هایی را ایجاد کرد. 
وقتی قرار باشــد شــعر نیمایی را که 
نه تنهــا اوزان و بلکــه واژه ها در آن 
عوض می شوند ، وارد موسیقی کنیم، 
نمی توانیم با ابزار موســیقی غزل به 
اســتقبال آن برویم. جامعه موسیقی 
هنوز برای این تحول مقاومت می کند. 
اگر با ابزار موسیقی کلاسیک خودمان 
بخواهیم با شعر نو برخورد کنیم کمی 

سنخیت نخواهد داشت.
 موضوع دیگر این که اگر بخواهیم 
با موســیقی مدرن اتفاقی را رقم بزنیم 
-که اتفاقاتی هم افتاده، برخی افراطی 
فکر می کنند و بر این باورند که وقتی 
به شعر نو می رسیم موسیقی باید کاملا 
رنگ و لعاب غربی داشته باشد. به این 
دلیل است که موســیقی ریشه ای ما 
پیوند ضعیفی با شعر نیمایی داشت و 

اتفاقات کمی در این حوزه افتاد.
این مباحث باید در دانشــگاه ها 
مطرح شود، در حالی که امروز عمده 
دانشگاه های کشور فقط محلی برای 
دریافت مدرک هستند. دانشگاه باید 
دانشــجو را به این ســطح برساند که 
بداند از پیوند موســیقی و ادبیات در 
عصر گذشــته و امــروز چه اتفاقاتی 
می افتــد ، اما نبود ایــن نگرش های 
علمی باعث شده که عمده آثار تولید 
 شــده در این حوزه پایه علمی نداشته 

باشند.

گــروه فرهنــگ و هنــر- با 
فــرا رســیدن زمســتان منتخبی از 
تابلوهای نقاشــی مشــهوری که با 
الهــام از تغییــرات طبیعت در فصل 
 پایانی ســال خلق شده اند را معرفی 

می کنیم.
دانه های برفی که از آسمان روی 
سقف خانه های شهر فرود می آیند، 
مردمی که با لباس های گرم در معابر 
برفی قدم می زنند و درختانی که برف 
همچــون ردا شــاخه ها و برگ های 
آن ها را پوشانده است، موضوع آثار 
مشــهور هنرمندان نامداری همچون 
»رنوار«، »مونه« و »ون گوگ« هستند.

پارک  در  »اســکیت بازها 
بولویــن« اثر »پیر اگشــوت 

رنوآر« سال 1۸6۸
»پیر اگوســت رنــوآر« یکی از 
چهره های اصلی امپرسیونیسم جهان 
پیرامون خود را نقاشی می کرد. او در 
تابلو نقاشی »اسکیت بازها در پارک 
بولوین« یکی از فعالیت های زمستانی 
محبوب پاریسی ها در سال های دور 

را به نمایش گذاشته است.
»بلوار سن دنی« اثر »کلود 

مونه« در سال 1۸75
»کلود مونه« که از مشهورترین 
نقاشــان امپرسیونیســت محسوب 

می شود و برای خلق تابلوهای نقاشی 
در قالــب مجموعه هــای مختلف 
شــهرت دارد، در تابلو نقاشی »بلوار 
ســن دنی« فضای زمستانی شهر در 

نور روز را به تصویر کشیده است.
اثر  زمســتانی«  »منظره 

»پل گوگن« در سال 1۸79
»پل گوگن« بیشــتر برای خلق 
آثار امپرسیونیســت و بازی با رنگ 
و مجموعه »تاهیتی« شــهرت دارد 
اما در این تابلو نقاشــی که منظره ای 
از فصل زمستان را به تصویر کشیده 
اســت هنوز می تــوان ویژگی های 
امپرسیونیسم را در نقاشی او مشاهده 

کرد.
اثــر  برفــی«  »منظــره 
»وینسنت ون گوگ« سال 1۸۸۸
ایــن تابلو نقاشــی بــه عنوان 
نخستین تابلو نقاشی که »ون گوگ« 
در »آرل« خلق کرد شناخته می شود. 
او در آن زمان ۳۵ ساله بود. این 
هنرمند در فاصله بین ۱۸۸۲ تا ۱۸۸۹ 
بیش از ۱۰ تابلو نقاشــی رنگ روغن 

و آبرنگ از این منطقه نقاشی کرد.
اثر »کاسپار  »دریای یخ« 
داوید فردریش« در سال 1۸24

»کاسپار داوید فردریش« نقاش 
مشهور آلمانی رمانتیک در این تابلو 

نقاشــی تصویر برخورد یک کشتی 
بریتانیایی با کوه یخ را که برای کاوش 
عازم قطب شــمال شده را به تصویر 

کشیده است.
»زاغ« اثر »کلود مونه« در 

سال 1۸6۸
این تابلو نقاشــی را نیز »مونه« 
خلق کرده اســت. »مونه« استاد خلق 
منظره های زمســتانی بــود و حدود 

۱۰۰ مورد از آن ها را خلق کرد. 
این بزرگترین تابلو زمســتانی 
»مونه« است که در آن یک پرنده سیاه 
بر روی تکه چوبی نشســته  است اما 
نکته قابل توجه درباره این نقاشــی 

اســتفاده از نوعی رنگ آبی برای به 
تصویر کشیدن ســایه بر روی برف 

است.
بــه  منتهــی  »جــاده ی 
ورسای« اثر »کامیل پیسارو« 

در سال 1۸69
ایــن تابلو نقاشــی کــه در آن 
جاده ای در یک روز برفی به تصویر 
کشیده شده است را »کامیل پیسارو« 
نقاش مشــهور دانمارکی ـ فرانسوی 
خلق کرده اســت. او عــلاوه بر این 
تابلو، جاده منتهی به ورسای را بارها 
در فصل های مختلف نقاشــی کرده 

است.

فیلم های ایرانی
 در جمع ۱۰ اثر

 برتر فرانسه
فیلم های »متری شش و نیم« ساخته سعید روستایی،
   »قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی به فهرست

       برترین فیلم های سال فرانسه از نگاه منتقدان راه یافتند.

گفت و گو با حسین علیزاده، به بهانه سالروز درگذشت نیما

پیام نیما نوآوری و تحول خواهی متکی بر ریشه ها است

زمستان متفاوتی را در این نقاشی ها تجربه کنید

گروه فرهنگ و هنر-در حالی که چندی پیش اعلام شد ادامه سریال »بازی 
مرکب« ساخته می شود حالا گفته شده صحبت ها برای ساخت قسمت سوم هم 
در جریان است. هنوز فصل دوم سریال پرطرفدار »بازی مرکب« ساخته نشده 

که گفته می شود ممکن است فصل سومی هم در کار باشد.
هوانگ دونگ-هیوک خالق این سریال در مصاحبه ای با شبکه کی بی اس 
کره جنوبی گفت در حال حاضر مشغول مذاکره با نت فلیکس است تا نه تنها 

فصل دوم، بلکه فصل سوم را هم بسازد.
در هفته های پس از نخستین نمایش این سریال در روز هفدهم سپتامبر، 
»بازی مرکب« تبدیل به بزرگ ترین سریال تاریخ این استریمر شده و در سطح 
جهان به خانه های ۱۴۲ میلیون خانوار رسیده و اولین سریالی شده که از ۱۰۰ 
میلیون تماشا عبور می کند. نویسنده و کارگردان سریال در این مصاحبه گفت: 
دارم با نت فلیکس درباره فصل دوم و همچنین فصل سوم صحبت می کنم. به 
زودی به نتیجه خواهیم رسید. وی در نوامبر گفته بود تحت »فشار زیادی« برای 
ساختن فصل دوم سریال است چون موفقیت عظیم آن باعث شده همه بخواهند 
ادامه اش را تماشا کنند.وی عنوان کرد: برای فصل دوم یک خط داستانی اولیه 
دارم که همه اش فعلًا در ســرم اســت و در حال حاضر در مرحله تفکر درباره 
ایده ها هستم. روزی فصل دوم ساخته خواهد شد اما الان نمی توانم با جزییات 
بگویم که چه زمانی خواهد بود.یک ســخنگوی نت فلیکس هم تایید کرده که 
فصل دوم در مراحل اولیه به سر می برد و صحبت ها در مورد آن ادامه دارد.»بازی 
مرکب« داســتان شخصیت سونگ گی-هون با نقش آفرینی لی جانگ-جی را 
تعریف می کند که دعوت نامه ای مرموز برای شــرکت در تورنمنتی برای یک 
بازی کودکان ســنتی کره ای دریافت می کند که در نهایت مرگبار می شود. این 
بازی ها در موقعیتی مخفی برگزار می شوند و به ۴۵۶ شرکت کننده خود شانس 

بردن جایزه ای عظیم می دهند.

کارگردان »بازی مرکب« از همین حالا به فکر 
فصل سوم است

سه شنبه ١4 دی ١،١400 جمادی الثانی ١443 ،4 ژانویه 2022، شماره 3887


